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This is Dr. Steven Greer, and if you are hearing this, it’s
because I have either been killed or am missing, or I have been
illegally imprisoned on some trumped-up charges that have been
confabulated by people who want to stop our work.

This is a confidential file that has been released to the public
because a worst-case scenario has ensued and that’s why we’re
creating this as a countermeasure to the threats that have come
in the last year or so. As all of you know, in 2008, we formed
theorionproject.org and had a prime focus on bringing out these
new energy systems. Since that time, I've gotten a steady stream
of increasing levels of death threats, and also legal threats
that I want to summarize here, and I want to name names.
Eventually, we will go all the way back to 1991, or "92, but I'm
going to start with the more recent era.

When we began TheOrionProject.org, we formed it as a nonprofit,
to raise funds and to identify and bring out the advanced
physics that would replace oil and gas and coal, and would bring
out a lot of the classified technologies that are at the heart
of why UFOs are secret. They are being kept secret because there
is a very powerful group of people (the transnational Petro-
Nazis as I call them) that want to keep all of this informatlion
from the public and the technologies from the public because
they want to keep the world under their control, and they wahnt
to be able to keep it in a state of enslavement on a macro-
economic level. The UFO subject is an aspect of it only because
UFOs are moving around in our atmosphere using very advanced
energy generation systems and propulsion systems that are
related to the type of physics that the Orion Project wants to
bring out.

We know, and have known for many years, that this is one of the
central reasons for the secrecy, along with certain other iskues
- military issues. We began to make a lot of progress in
identifying people and getting funding to bring these devices
out, and as we did so, a number of people surfaced to try to
entrap our project and to take us down.

One of the worst things that happened was in late 2008, when|we
were introduced by a military intelligence officer named Todd
Hathaway to a guy named Pete Sumaruck, and Pete Sumaruck, it
turned out, who claimed to be a Navy SEAL was actually a fraud.
They set up a very elaborate trick in California, in the San
Francisco Bay Area, where they were able to trick a whole group
of engineers into thinking that this Pete Sumaruck had an energy
breakthrough- but he did not. It turned out, however, that it
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was a very well done trick, and he succeeded in extorting and
defrauding the Orion Project of three hundred thousand dollars
in November, 2008, and Todd Hathaway played a very central role.
Pete Sumaruck it turned out was someone who had worked with a
lot of shadowy former military and intelligence people and
Special Forces people, but he himself as it turns out, was not
the Navy SEAL he claimed to be. He was working very closely with
Todd Hathaway who has been involved with these new energy issues
for many years. k

Todd Hathaway is a Mormon who appears to be an agent from the
Mormon Corporate Empire, and had (he claimed) a position at the
Pentagon and risen to the rank of Captain. He alleged that he
was doing a PhD in Nuclear Engineering at the University of
Maryland, and yet he was never in the area. He was all over the
world looking into these energy devices, and seemed to have no
real assignment at the Pentagon. However, over the years, he had
befriended us. I got to know him and his wife, Nora Maccoby, and
their young child and had been at their home many times, and he
had been at my home, and he had basically gotten into our
confidence very heavily. His behavior was always a bit odd. He
always behaved like someone who is not quite normal, and in
retrospect now, I believe he was someone who had gone through
some kind of Manchurian Candidate, MK Ultra type mind
conditioning, probably through the Mormon interface with the
military-industrial complex, which we know to be part of the
secret government that’s dragging the world down. Todd Hathaway
called us about Pete Sumaruck and actually was at the site every
time we went, and was trying to play a very helpful role in
being sure the Orion Project got the technology so we could
bring it out to the world.

At the very first visit, there was a man present, Jim Dunn, and
Jim Dunn is a National Security Agency operative who looks into
these issues, and told Jan and me on the ride back from
Sumaruck’s garage after we'd seen the testing, that he had done
a lot of work for the major oil companies and the intelligence
community and began to belabor his bona fides in the covert
world as well as in the oil and gas sector world, and that we
should work with him on this technology. Of course, we were very
suspicious of this, and there were a number of other people
there who were in a sense, bidding to get Pete Sumaruck’s
technology at the same time. This, it turned out was a
psychological setup, because we were concerned that the
intelligence community was going to get their hands on this
technology and hide it from the planet. At the same time, there
were at least a half a dozen engineers there for the
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demonstration who were convinced that it was a very important
technology. Based on this, we provided a three hundred thousand
dollar grant to Sumaruck to develop a larger version Lhat would
be free-standing and that would be something we could bring out
to the world within a few months, by early 2009. Almost
immediately after Sumaruck got the funds, it became clear to us
from people like Sterling Allen, who is also a Mormon, who is
involved in this and was there at the test, that lo and behold,
he and Jim Dunn were convinced that, once our funds had been
transferred to Pete Sumaruck that in fact Pete Sumaruck’s device
was a hoax. In fact, I did figure out that it was a hoax, but by
then, Sumaruck had already made off with our funds.

For a few months, we tried to get him to cooperate, and it
turned out that he just basically became more and more difficult
to manage. He up and moved to Texas, all the while using a woman
named Charlotte or Laura — I think her real name was Laura - who
Jan actually visited with, who was a National Security Agency
person as well. Her husband, she claimed, had worked for the
NSA, but it’s quite clear that this Laura person, who had the
website for Pete Sumaruck and had his material on the internet
was still operating as an intelligence operative, as are Jim
Dunn and Todd Hathaway. Now, I think they’re all in separate
cells, and this is how they’re moved around, along with Sterling
Allen.

The Mormon connection is significant only because we know that
the Mormon Corporate Empire is really the crown jewel of the
covert contracting all these new energy and UFO issues, and its
secret bases that are out in Dugway near Provo, Utah, and
there’s a long history of infiltration by the Mormon structure
into the intelligence and military community, and into the very
high-tech corporate world where they have enormous clout, and
enormous control.

So, as time went on, eventually this relationship with Sumaruck
broke down because he refused to actually build anything, and it
was quite clear that he was just going to continue to hoax. He
also refused, of course, to return any funds. At this point, we
started getting a series of threats in March, 2009 from a Doug
Killpack, also a Mormon who at the time was living in Phoenizx,
but, currently, his last address was in a small town in Utah the
name of which eludes me right now, but it’s in the files. We
began to get a number of death threats from this person who
we’ve confirmed is a manic-depressive bipolar, and it states
that (these will all be scanned into the files SO you can read
them) but it basically says, “Hi, Dr. Greer, You are transparent
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to me. What is your family worth to you? Just pay me what you
owe me plus interest and I’11 call off the hunt. Perpetual
motion is mine, one hundred percent, or you will disappear along
with your business and everything connected to you.” and then
they list my children’s full names, and my wife’s name, and he
had our address, and he said “This is your last chance to pay
what you stole from me plus interest.” And then he says “Hi,
Evil Twins. The Hunted now becomes the Hunter. Your time is up.”
That was also on March 7 [2009].

On March 8, [2009], he wrote to us, “Hi, Evil Twins. Anything
you do is against the law, and you shall go to prison. I on the
other hand, have a license to kill, like James Bond, 007. The
NSA will be forced to release my records. Shall T begin the
hunt? Your time is up. Doug Killpack” and then it goes on. There
are many, many of these. Then it says, “Explain your terrorism,
extortion and genocide of mankind. I on the other hand, get my
satisfaction in the end when I complete the hunt. Your final
choice, pay me everything you owe me plus interest, and bring me
my girls Anastasia and Stacy.” I mean, this is absolutely
insane. “You are both stupid monkey morons.” It goes on and on.
Basically, these all started exactly at the time that the
Sumaruck and the Todd Hathaway event was coming to a head.

A couple of months later in the Summer of 2009, we then started
getting some e-mails from someone at anonymousspeach.com
website, and Todd Hathaway always referred to himself and what
he and his folks were doing as the “White Hats” and it was from
a guy called WhiteHats@anonymousspeach.com, and basically, it’'s
a threat saying (this was on July 6, 2009) “Critical protections
are rescinded by the network when actions taken against Sumaruck
is confirmed as the window of opportunity to collaborate with
Sumaruck has passed. Your fault as well as Sumaruck’s. You have
chosen your friends poorly, listening intently to those who
cherish their reputations vs. direct contact with Sumaruck and
friends, family, colleagues and technology for extended periods
of time, relying primarily on remote viewing Sumaruck and
guidance from self-interested third parties requires a boots-on-
the-ground approach, as you choose to identify Sumaruck as a
fraud, etc.” and it goes on, and then it says “It is as you will
it to be. Jim Dunn could care less what happens to you and you
know that. Those who were blind copied (12 in total) are
directed to stand down, the following communiqué has been shared
in the strictest confidence..” and it goes on.

Basically, what this was saying was that they had stood down the
order to hold their fire on me, and we know that this was from
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Todd Hathaway, not only because of the “White Hats” referral,
but also because of the information in there about the details
of us early on suspecting that Sumaruck was a fraud. No one but
Todd Hathaway knew that. Jim Dunn didn’t know that was our
assessment, Sterling Allen didn’t know it was our assessment;
and we know for a fact that this came from Todd Hathaway who is
a military intelligence guy working in very shadowy circles out
of the Pentagon. So, during this period of time, of course, we
stood up our security concerns and efforts, and eventually we
just agreed to let Sumaruck go his own way. It was quite clear
that if we had kept pushing on that, they would make more
trouble for us and kill me and others.

In the Summer of ’09, they concocted some ridiculous nude
pictures without showing the face, averring that they were mine
and started putting them on websites of this Laura/Charlotte
woman who is an NSA operative, and also trying to basically
extort and blackmail us with such things. Then we began to have
more serious problems. For example, we were in Mount Shasta in
the summer of 2009, I believe it was late August. At our site up
at Sand Flats one evening, we had a person stalking us that came
into the site - there were two people, a man and a woman. The
woman remained near the car outside where our circle was and sat
on a rock and then there was another man who was apparently part
of her team, and was up in the woods. I’d left the circle
briefly because I had to relieve myself, and I walked outside
the circle perhaps twenty yards and I looked up and I was
painted by a red laser light off of a rifle scope that was
pointed at me by somebody up in the woods, and of course, this
caused great alarm to everyone there, and we eventually left
that site. The woman behaved very oddly; she sat on this rock
and wouldn’t move even when we shone lights and lasers at her,
and was behaving almost like an automaton, claiming that she was
there to watch the stars, which made no sense whatsoever.

We left that site and went to what we call our secluded site at
Mt. Shasta where we had some other people who, with lights off
had driven into the site, (this had happened in other years)
that were there observing our actions, what we were doing and
while we were making contact. When we went home that night, we
were driving up this mountain road that was very windy (we were
renting a log house outside of Mt. Shasta), and a white Dodge
that looked like an M-300 type vehicle with blackened-out
windows came speeding up on the wrong side of the road, in a
blind curve, and accelerated straight into us and tried to run
us off the road at about one-thirty in the morning, I quess it
was. Luckily, I was driving and I was able to make an evasive
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maneuver, and we did not wreck. We went quickly back to our
house and secured the house and locked it up. That was in late
Bugust, 2009, about nine months ago from today’s date, which is
April 27, 2010.

Now, the other thing that happened that I should mention around
this same time period that we were getting these threatening e-
mails that we know came from Todd Hathaway and this cell of NSA
and energy intelligence spooks and operatives, was that we have
a groundskeeper here at our house (our farm) in Virginia, and
she was out cutting the front part of the lawn on a riding
tractor, and she looked down and at the base of our driveway was
almost an identical vehicle to what ran us off the road at Mt.
Shasta. It was a white, unmarked sedan with totally blackened
out windows, and a back window went down and a very long
telephoto lens came out that proceeded to photograph the entire
property and all the windows of the house, and she said it was
very, very strange. When she noticed them, and stopped to look,
they sped off rather suspiciously. So, all of this kind of
harassment, threatening e-mail, stalking, bizarre people trying
to run us off the road and what have you started after we formed
the Orion Project and got pulled into this fraud and scheme to
defraud that involved Jim Dunn of the National Security Agency,
Todd Hathaway of the Pentagon, and other people. Clearly, it was
a scheme to defraud and a setup, and it cost us three hundred
thousand dollars, not to mention enormous stress on all of us.

I should also point out that, during this time, the new
president had gotten elected, and around this time, this same
time period of early ‘09, between February and April is also
when we put together a very extensive briefing on this whole
subject- not just the energy subject, but declassified projects
related to UFOs and extraterrestrial intelligence, and this
document was given to people like House Intelligence Committee
Chairman Sylvestre Reyes. It was also given directly to Bob
Gates, Secretary of Defense. It was given to new CIA Director
Leon Panetta via Bruce Keilock, who is a very good friend of
his, and Bruce Keilock is a major fundraiser and consultant for
Washington Democrats. It was also given to Janet Napolitano
(Homeland Security Head) and her team as well as a number of
other senior people, including Dal LaMagna who is friends with
John Podesta and who was very involved in the formation of the
Huffington Post. I’11 talk in a little bit about further and
more important recent events along those lines.

So, it’s in this backdrop of moving this intelligence into
senior circles that this harassment occurred. You’ll be able to



SG Testimony 04/27/2010

see the documents of what was in this briefing for the President
and in my cover letter - most of it’s been released.
Importantly, one of the things in the cover letter is a specific
mention of a Jeffrey Allen Cameron, a top secret scientist who
has been assigned at various times to Redstone Arsenal and other
facilities, and this gets to the point of what has recently
happened in another take-down event.

So, one of the things I want to be very clear on is that, back
in 2004 or 2005, Rick Foch who is a senior scientist at the
Naval Research Labs had done some work with a Jeffrey Allen
Cameron in high-voltage systems that resulted in an
electromagneto-gravitic effect, and it turns out that Jeffrey
Allen Cameron had for many years worked in very highly
classified projects as a physicist and applied engineer on so-
called transdimensional technologies - technologies that by
using high voltages in specific applications of frequencies of
electromagnetic energy result in alterations of space, time,
very unusual events such as the dematerialization of objects,
re-materialization of objects, the creation of space-time
bubbles where time is altered, space is altered, and things of
this sort. He actually had been studying this under some
scientists when he was in school at the University of
Washington, including Dr. William Bender, a very well-known
person in the classified world of physics and top-secret
operations.

In 2004, or 2005 (I'd have to go and look at my notes), I went
down to Huntsville, Alabama near a little place called Decatur,
Alabama outside Huntsville. There was what had been an old
daycare center, and the daycare center had been converted into a
secret lab that was being operated by Jeff Cameron under the
support of a contract from a Colonel John Fulda of the Redstone
Arsenal, and a group of people. What they were doing were
developing lifter technologies and anti-gravity technologies,
and I was told very directly that Jeff Cameron had figured out
up to or beyond what the Lockheed Skunkworks had, down to the
mathematical formula, and that these were very major
breakthroughs. Now, when I went down there, I actually went in
the lab and saw some of the work that he was doing that was not
classified, but still resulted in 1ift by using a high-voltage
Biefeld-Brown type of systems, but a much more advanced version
than what the T. Townsend Brown and Biefeld developed in the
Forties. So, when I was down there, I had a meeting with Jeff
Cameron and also John Fulda (Colonel Fulda) at dinner. We went
to a barbeque place near there, and Colonel Fulda told me that
after they had spent a very large sum of money on a contract
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with Jeff Cameron that they had actually gotten some of the
classified work he was doing to result in a working system.
Colonel Fulda told me he held the classifications for that work,
that he had classified it to protect it. They had things that
were flying and floating and he saw enormous applications for
this in terms of putting it on aircraft so that we would save
fuel, etc. Then, some intelligence officers came in and yanked
the funding from the project and ordered all of that work to be
put into a vault and basically shut down.

It turns out that Rick Foch at the Naval Research Labs
independently reproduced the high-voltage lifter anti-gravity
effect that had been developed by Jeff Cameron under this
Redstone Arsenal contract from the army, and that he as well,
once they reached a certain point of breakthrough and data, got
a visit and they were ordered to shut down the work, even though
they’d spent something like a million dollars on the research -
a million dollars of our taxpayer dollars, I have to point out -
and that he was ordered to put all that in the vault as well,
where it remains to this day, as of this dictation.

So, what we had decided to do, if we could, was to eventually be
able to work with Jeff Cameron to bring out energy devices that
were not involving anti-gravity propulsion since they had been
ordered not to go forward with those sorts of systems, but that
would result in free energy devices which we know have existed
for at least a hundred years from the time of Tesla forward, and
these discussions therefore began more than five years ago.

After the Orion Project was formed in 2008, we had hoped to be
able to have Jeff Cameron work with us on this, and so we re-
established contact. I had not been in touch with him for maybe
three years at that point, and so in the fall of 2008, we re-
established contact and we actually had a meeting with him here
up at our home in Virginia, outside of Charlottesville,
Virginia. I believe that would have been in November, 2008, and
Jeff Cameron came and we discussed a number of technologies that
we could develop. He came up with a number of ideas, including a
sort of a more advanced version of what Tesla’s earth energy
generator was, where he was pulling energy out of the earth’s
electromagnetic field and things of this sort, and a number of
other ideas that did not involve anti-gravity propulsion because
we knew that was something he could not work on, and he had been
told that.

Now, at that time, he said that he had five “shepherds” as he
called them, in the intelligence community that worked with him,
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and Jeff Cameron said that these five shepherds in the
intelligence community had told him that he could work with us
to bring out purely the energy generation part of this
technology, and certain applications - maybe baby steps in the
direction of free energy that would get us off of oil and gas
and coal and nuclear power. Now everybody knew that we were
stepping on the six-hundred trillion dollar toes of the
derivatives market and the commodities market, the Goldman-Sachs
of the world and the oil conglomerates and what have you, even
with that, but he claimed that his five shepherds had cleared
him to do it. So we agreed at the end of that meeting to
proceed, and we were going to provide through the Orion Project
a substantial grant, I think it was around two-hundred-fifty
thousand dollars, to Jeff Cameron and his team to work on this
and develop a system for us within the coming months.

Within a few days of his returning to his farm in Taft,
Tennessee, which is outside of Huntsville about forty-five
minutes across the Tennessee border, he called Bill Costantino,
who was working with us at that time, and said that he could not
proceed, that he was going to be deployed for fifteen months
offshore, and that they wanted him basically out of our arms’
reach, so our agreement - this was within two or three days of
our agreement- he suddenly became unavailable and vanished.

Now, I have to say that during those first meetings, which were
a couple of days of meetings here at our house with Dr. Ted
Loder, Bill Costantino and myself and Dr. Bravo and Jeffrey
Allen Cameron, he told us a number of extraordinary stories of
the kind of research he had done, including the fact that he had
done work where he had created energy fields where say, metal
objects would go into this field and would disappear and then
would reappear a couple of days later all mangled. He also told
stories of objects on his farm, boulders, that would move and
actually, Rick Foch had confirmed this, where there had been
alterations in space and time where objects would just move -
huge boulders and rocks would just jump around as if they were
going forward and backward in geological time. He also spoke of
the fact that there was a race of extraterrestrial life forms
that were maybe around four-and-a half to five feet tall,
blonde, and had dark, navy blue suits and he actually drew the
insignia [on the suits]. These ET’s would appear in his
laboratory of his house. The lower level of his house was
actually a classified area and his wife, Susan also has security
clearance for this area of his house. [She] is the president of
Zephron Technologies and in fact is the security officer for
Zephron Technologies, and in the lower level of their house (Dr.
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Bravo has been at this farmhouse out in Tennessee but was not .
allowed to go into this lower level because it’s a classified
region) that he had actually been visited by these
extraterrestrials who, when he was on the wrong path in an
experiment, would actually move instruments or change things to
make it correct. Now, at the same time, he told us that he’d had
these sort of strange experiences with ETs that were helping him
move these technologies along, but that he had also had an
implant in his left calf muscle and that he thought it might be
from the ETs, but he later admitted to Dr. Bravo that in fact,
it may be RF, a radio frequency chip from the intelligence
community, which is most certainly what it is.

He then also told me at this first meeting in late 2008, which
is now about a year and a half ago, that in fact, he found out
that there was a Dr. Cameron that worked with the Montauk
Project who was his real father that he didn’t know growing up,
and that it turned out that he had some kind of unusual
childhood with a lot of missing information and history that was
very strange, and that this Dr. Cameron of the Montauk Project
was his father, although he had been raised by some other
people, but had studied under this William S. Bender at the
University of Washington who has been mentioned in other circles
that I’ve met in, as someone tied to the classified world of
anti-gravity and advanced secret projects dealing with energy.
What became clear at that time is that he had a very strange
history of his family and this will make more sense to people in
a moment when I tell you some things that we’ve learned since
then, and some of his behavior since then.

By the way, Jeffrey Allen Cameron and his wife, Susan Cameron
live at 303 Poorhouse Road, Taft, Tennessee for those of you who
want to Google this and see where they are and also to protest
what they have done to us. He has said repeatedly - Jeff Cameron
told us - that “the intelligence community owns my soul,” and he
said this very clearly, but that he really wanted to work with
us to help humanity and get these technologies out to the world
— the energy technologies.

So, after he vanished in 2008, we thought we wouldn’t see him
again, so in this briefing I did for President Obama, he is
mentioned and his resume is included in the part that has not,
up till now, been released to the public. In it, we ask for the
President to allow him and other people like him to work in a
“"White world” energy project - sort of a peaceful Manhattan
Project - to get these technologies out to the world before it
is too late, so that we could get the environment of the world
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stabilized, eliminate poverty, get out of the Mideast because of
the oil situation and move on with a transformed civilization.
So this was very specifically in the original briefing for
President Obama, and for the other people who were there.

One of the things that we found as we provided these briefings
to senior Obama administration people - and this coincided with
the inauguration in 2009 - (it coincided also with us being
moved into the scam with Pete Sumaruck, so this was all within a
year or so).

At the Rio Rico Conference in October, 2009, I released a
redacted version of the overview letter of the briefing for
President Obama. At that time, we did not release the whole
briefing that had a lot of classified documents and other
information, but it was enough that people got an idea of what
was in it. Shortly after that, I asked Debbie Foch to see if we
could reach out and get hold of Jeff Cameron again to see if he
was available to work with us, even though he was supposed to
have been out of the country for fifteen months. It turned out
he was in the country and he did want to work with us again, and
so, in November, when contact was reestablished, we learned that
he was actually working under contract with a big corporate
conglomerate transnational corporation called IT&T, which is
part of the Majestic complex of companies (we’ll get to this in
a moment) and that he was actually back in the U.S. Now, I'1ll
have to say here that there is some question that he was ever
out of the U.S., and that he has been moved around sort of as a
Manchurian Candidate to try and tie us up in another trick just
the way Todd Hathaway did with Pete Sumaruck.

So, Jeff Cameron agreed to come to a meeting, this time with his
wife, Susan, in early December, 2009, and came here to our home
in Virginia where, again the board of directors of the Orion
Project, Dr. Bravo and myself and Dr. Ted Loder and then we were
joined also by Rick Foch, the senior scientist at the Naval
Research Labs, and Debbie Foch. At that time, we worked through
a number of ideas of different kinds of technologies that with
the funds we had available, he could develop an energy system
for us and he suggested what he ended up calling the “TEEG”, the
Tesla earth energy generator, which would be like the Earth
Battery that you can go to theorionproject.org and see. This
device would generate energy from the differential between the
ground potential and the air potential of the electromagnetic
field of the earth. He felt that this could be done and what we
were shooting for was a one kilowatt or greater proof of
principle prototype. They gave us a timeline of delivering this
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- actually the first one in February, sort of a smaller version
of it- and then the full device at the end of March, 2010.

Well, by December 16, we had signed a contract with their
Zephron Technologies, that Susan Cameron is the president and
security officer for and that Jeff Cameron is the chief
scientist for, and we gave them a grant of what they asked for:
sixty-two thousand, five hundred dollars, to buy the equipment
and to take the time to build this prototype for
TheOrionProject.org. We felt that he certainly had the ability
to do this given his very advanced work in physics and in
propulsion and energy for the classified community. He assured
us he had a clear shot at this, that his handlers in the
intelligence community had checked us out, and checked out what
we were doing and that he was good to go.

Now, one of the things he told us during this meeting in Dec.
2009, is that he also is working with the intelligence community
on evaluating twenty-five-thousand-year—-old technologies that
have been found in the Mideast, in the Afghan and Iraq wars, and
that actually, some of these technologies that are apparently of
extraterrestrial origin are brought to him to figure out how
they work, and that’s part of what is work is with the
intelligence community. So, he says he provides this kind of
support for the military and intelligence communities through
his contract with IT&T, who actually pays his paycheck and has
his pension. He also told us that he would be ready to retire
from his work in September, 2010, and that he wanted to be chief
scientist for the Orion Project, or some start—-up company that
we would start as a result of the prototype he would build, and
that he would be willing to move up here to Charlottesville,
Virginia to work full time to get these beneficial technologies
out to the world.

So based on all of these agreements, we proceeded and as it
turned out, this whole experience began to fall apart within
about three weeks. By January 6, or so, 2010, he called to say,
“"Well, it’s not really going to work to make this Tesla earth
energy generator,” and we had a conference call with our board
and him and Susan Cameron in early January and we discussed a
number of ideas of what would work that he felt he could
complete for us. He said he could make a box that was vacuum
sealed, that would have some of his lifter technology in it in
combination with the electromagnetic energy of the earth, and
that this would be something that would be a real dynamo, but it
would involve some of the “WS”, as we call it - the Weird
Science of what he famously calls Weird Science and Frikkin

13



14

3G Testimony 04/27/2010 13

Magic (WSFM) which is what these technologies are called at the
CIA and within the contracting community and the high tech
physics community. So Cameron said that this is what he would
work on.

Within about three or four days, he contacted Dr. Bravo and said
he really couldn’t work on this box that would be vacuum sealed
that would have the lifter technology because the technology was
too sensitive, but that he had other ideas of how to make the
earth energy generator work, and that’s what he would be working
on. So that was what we continued to proceed on.

So, Cameron was very committed and was almost in daily contact,
or every few days in contact with Dr. Bravo until March 15, and
then an interesting thing happened: He went through a sudden
change. Apparently, he was taken into a “scif,” an electronic
eaves—-proof place and went to a briefing where a whole lot of
oppo-research, as they say in the political circles (opposition
research, which is basically nasty disinformation), was
presented to him about me, and about the Orion Project, and
about CSETI, and the Disclosure Project, and he went through a
complete Dr. Jekyll and Mr. Hyde change. This coincided with
when we were having meetings with a group called JJ&B, which is
a group of big lobbying and hedge fund and investment people in
Washington. They claim to be the rivals to the Carlyle Group,
and basically, we were going to move a grant proposal through to
form a new company to get funding so that Cameron, being the
chief scientist, and a whole group of other scientists we have
identified, would work together and would have the ability to
really bring out within a year to a year and a half, several
generations of advanced energy devices.

It was when we started meeting with this group JJ&B, which
includes Bart Fisher and Jim and Jack Albertine- who are
considered the top lobbyists in Washington- (Bart Fisher, for
example, is personal friends with Senator Mark Warner of
Virginia and a number of other powerful people), that a group of
people went down to meet with Jeff Cameron. [This group]
included former CIA director R. James Woolsey, the same CIA
director that I had briefed on December 13, 1993, when he was
the CIA director for Bill Clinton. R. James Woolsey, [Cameron]
claims, along with other people presented a lot of information
that was very damning and damaging to me personally, and also to
our projects, and he began to cite all kinds of bizarre things
that were just completely insane. For example, he cited the fact
that we used higher states of consciousness in our CE-5 work
(close encounters of the fifth kind work) to make contact with



14 SG Testimony 04/27/2010

extraterrestrials and that this has been picked up by rogue
rerrorist cells that were using this to detonate weapons of mass
destruction with their minds - all kinds of insane stuff, and
all this disinformation was tailored to hit all of his “hot
buttons.” We have no doubt that they presented to him all kinds
of stuff such as the obscene pictures that were presented that
Todd Hathaway and others concocted and put out back in the
summer of ‘09. He was told that we had not done due diligence in
getting involved with some of the people we had with our funding
of people, which of course, may be true, except that of course,
the intelligence community conspired to defraud us and to trick
us in these cases. As it turned out, so did Jeff and Susan
Cameron, along with the intelligence community in this case, and
here is the upshot of it:

He basically went within a week or two from being fully on board
with being our chief scientist to not being able to work with us
at all, and becoming very obstreperous and uncooperative, to the
point that he claimed he was being deployed overseas to another
operation just like he had in ’08 when he said that he had to go
overseas and couldn’t work with us. Except this time he’d taken
sixty two thousand five hundred dollars of the Orion Project’s
money, had blown through every deadline of delivering the
technology to us and now had no intention, obviously, of
delivering either the technology or the returning the funds. So
here is a man who is on the payroll of IT&T, which is being
funded through the U.S. taxpayers through the black budget of
the United States, is part of a conspiracy to defraud the Orion
Project which is a non-profit. While he may have started out
sincerely, he succumbed to this disinformation presented by who
he claims was R. James Woolsey and others, including people in
the OCONUSS (Office of Continental United States Security) who
he said had tape recordings of our conference calls with him and
that those conference calls had been recorded by foreign
nationals. He emphasized that they were foreign nationals spying
on what we were doing, although I think that was just a ruse -
it was actually the intelligence officers within the United
States. We’re also convinced that this RF chip in his leg is
from the intelligence community because many times on our calls
we would hear interference and hear bleed-through of other
conversations and electromagnetic interference that was very,
very suspicious.

So from this point onward, he became more and more irrational,
and went from one day being willing to write a letter saying
he’d be our chief scientist to not being able to do so, to then
not willing to work with us at all. This all happened within
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about a two-week period. The disinformation that he was provided
was so absurd as to be laughable, but he was very vulnerable to
it. He completely bought it. I think that he started out really
wanting to work with us sincerely, but ended up succumbing to
the machinations of the intelligence community which knew he was
working with us, who did all of this as a setup. So basically,
the intelligence community used him the same way they used Todd
Hathaway to get us into this deal and then to have it blow up,
and to leave us without funds, and to leave us, of course, very
demoralized.

So, on the 19th of April, I got a call from Rick Foch, who was
at the Naval Research Labs when this happened. A letter had been
sent from Dr. Ted Loder on behalf of the Orion Project asking
Jeff and Susan Cameron to proceed with the work and [sayingl]
that we had not paid for a feasibility study; we had paid for
them to develop a prototype, which we know that he is capable of
doing because of the other work he’s done that’s been confirmed
to us by Rick Foch and Colonel Fulda and other people in the
military and the intelligence community sectors. The letter that
{Cameron] got from Dr. Loder was in response to basically a
report they sent us essentially brushing us off, saying they
couldn’t build this for us even though they were going to keep
the money and, in fact, they even stated that the equipment they
bought with the Orion Project money was the property of Zephron
Technologies, and they wouldn’t even give us the equipment that
we had bought for them. Of course, this was not well received by
us, as you can imagine. So Dr. Loder wrote a letter saying,
“J,ook, we did not pay for a feasibility study; we paid to have a
technology developed and we still expect this to be developed,”
and these documents are in the PDF file that is attached to this
recording.

Jeff Cameron became unglued by this letter and he called Rick
Foch at the Naval Research Labs on April 19, around midday, and
was on a rant, and he threatened to get the Criminal
Investigative Division (CID) of the Army to turn on us and to
attack us, basically. He made these statements to Rick Foch, who
under oath would have to testify that this was the case. Rick
Foch immediately called me and said that Jeff was very upset
that we wanted him to proceed. Obviously, he had been ordered by
someone not to proceed and he claimed it was people like R.
James Woolsey, the former CIA director who I will get to in a
moment. But he [Rick Foch] said that something wasn’t right, and
Rick Foch said that Jeff didn’t know it but at the Naval
Research Labs he had the ability see exactly where Jeff Cameron
was calling from. Now Jeff Cameron called and claimed he was
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calling from Saudi Arabia, and that it was early morning there,
when in reality, it would have been eight-thirty at night.
Immediately, Rick Foch thought this was very odd because someone
like Jeff Cameron certainly would know that it was not morning
in Saudi Arabia. So instead of adding hours going east, he
subtracted hours and made it sound like it was the wee hours of
the morning in Saudi Arabia. So this was the first red flag to
Rick Foch that something was very, very wrong with what was
going on with Jeff Cameron. So he checked his location and found
out that in fact, Jeff Cameron, who had told Dr. Bravo and Rick
Foch, the senior scientist at the Naval Research Labs, that he
was in Saudi Arabia, was in fact calling from his home in Taft,
Tennessee, and that he was completely making up a whole bunch of
lies.

We have suspected that -since at least January- he has
confabulated much of what he’s been doing, and lying, and that
he became embedded in this as a scheme to defraud us as a trap
set by the intelligence community and what I call Majestic (this
Magi, or Cosmic clearance level of people who are trying to keep
all these energy technologies secret) and that basically, he was
a pawn moved in. They let him move in late last year as a take-
down [of The Orion Project] as a sequela to [our] having been
taken down by Todd Hathaway and Pete Sumaruck in late 2008 and
in 2009. This was a repeat of that in 2009 and 2010. With this
have come a number of (as I mentioned, over the last year and a
half) threats of imprisonment, threats of death, stalking, all
kinds of bizarre sexual innuendos and attempts to blackmail.
What Jeff Cameron ended up doing is, basically, pulling us into
another nightmare. I think he did it, initially, in good faith
and then, once the trap was sprung, they got to him and caused
him to betray us, because he was too weak to withstand them. He
claims he answers to General Petraeus, that he answers to
McChrystal, and a lot of other senior people, and that
basically, he has no choice. Rick Foch admitted to me in a
conversation a few weeks ago, in early April at my condo in
Washington, DC, that Jeff Cameron has the markings of a number
of people he’s worked with who have been in the “Vault” - these
top secret operations: That is, many of them have a background
of either drug abuse or having been sexually abused. We suspect
many of them are MK-Ultra babies (and I'1ll explain this in a
moment) .

We know that Fred Bell, for example was an MK-Ultra baby (the
descendant of Alexander Graham Bell), who is actually one of the
Disclosure Project witnesses, one of the few unnamed (Dr. “B”),
and that these are people who at very early ages, are given over
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to the intelligence community for the development of certain
scientific abilities, and are completely brainwashed, and I
understand, in the process are physically abused, mentally
abused, emotionally abused, and sexually abused. At the heart,
this Majestic group is a satanic cult. People like Colonel John
Alexander and his ilk are actually people who love death and
love torture, as does Dick Cheney and people like him.

Cameron is the right age-born between the 1940s and Fifties- and
Cameron would have been born in the Fifties. People who are
connected to these projects, like his father, Dr. Cameron of the
top secret Montauk Project- who did a lot of electronic
weirdness, and carried on where the Philadelphia Experiment left
off— would have their children raised by these horrific secret
entities. This is what happened to Fred Bell, who was completely
prainwashed. He used to talk about all the weapons systems he
had built that he would have placed in space, that would by 1965
target extraterrestrial vehicles and kill them. Bell would be
out at a special installation and see when they would hit an ET
craft, and it would blow up or crash. They all would be jumping
up and down with joy that they had killed the dirty, damn
aliens. So Dr. Bell (Fred Bell) and people like him were
completely brainwashed into this cult.

We found through working with Jeffrey Allen Cameron, that he was
the same type of personality - enormously unstable. His wife is
much older and serves as a mother figure in some sort of
strange, oedipal relationship. She holds security clearances and
has a security clearance for this area of their house, although,
technically, she’s just “his wife,” which is not the case at
all, I believe. Jeff Cameron is a very dependent, emotionally
unstable person who needed an enormous amount of hand-holding
and support from Dr. Bravo, to the point that it was just
insane. So, we became rather concerned about his mental status,
of course, through these observations and it’s been further
confirmed by Rick Foch that many of the people who are these
physicists and geniuses who work in the intelligence and
scientific community have this sort of strange background in
their childhood, and seem to behave in ways that are
inexplicable.

We’re quite sure that there’s a lot of electronic mind-control
going on with Jeff Cameron. I think that he is a tragic figure.
He’s a perpetrator as well as a victim. He’s been moved into
place, I believe, intentionally to tie us up in this and to
create legal problems, and also to create financial meltdown and
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other problems for us. I think that, at the same time, he
doesn’t have much awareness of what he’s doing because he’s
often not cognizant and he lives in a very colorful fantasy
world where he just makes up things. This is why, having had
confirmed by someone who had the technology at the Naval
Research Labs, that he was lying about his whereabouts on April
19, that we'’re pretty sure that all the way back to the fall of
2008 when he said he was out of the country, that he wasn’t..
There are a whole series of lies and deceptions that both Susan
Cameron (who knows he’s sitting right there at the house with
her) as well as Jeffrey Cameron have engaged in, and that they
have been moved into place to do this to basically take us down.

As of about a week ago, when we started getting these threats
about the Criminal Investigative Division of the Army moving in
(I'd shared earlier the death threats from this Doug Killpack,
as well as this anonymousspeach.com /
WhiteHats@anonymousspeach.com, which we now know to be Todd
Hathaway, a military intelligence operative at the Pentagon) we
have a whole team of people who we know are stalking me. We know
that there are all kinds of attempts to set us up in legal and
other problems. So, if you’re hearing this interview, it’s
pbecause they tried to throw me in jail or I've disappeared. The
rule is that if I've disappeared for more than three days, this
will be released. If I'm dead, this will be released. And if
there’s any attempt by ANY entity on earth to try to arrest us,
this will be released.

T should mention also that, through the technologies that he
has developed, Jeff Cameron has said that he’s also time-
traveled into the future and done other strange things, which we
know are possible given the technologies that he and his cell
are working with. Many years ago, when he finished his education
under William S. Bender, Jeffrey Cameron started a company
called Transdimensional Technologies, and he started doing some
of this experimental work and the intelligence community
surfaced and basically seized everything he was doing and said,
“you now work for us.” He has told us repeatedly that “my soul
is owned by the intelligence community.”

Now, I have to say that in the process of this, we were forming
a new company to try to bring some funding in place and have
~Jeff Cameron as the chief scientist, and the company is called
Sirius (like the star system) Technology and Research (STAR,)
and we had formed that in March of this year, March and April,
2010, and in the process of that, we’ve had three people “clawed
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pack,” as I call it, by The Monster, The Beast, and I want to
explain what I mean by this.

First, we had Jeff Cameron, who was going to be the chief
scientist. As soon as we formed this company and were moving a
proposal with Terry Krohn, who’s worked with a lot of high-tech
companies in the DC area and the Defense Department, with this
JJ&B group in Washington (the Albertine brothers and Bart
Fisher), we saw that the intelligence community immediately sent
people down to dissuade Jeff Cameron from working any further
with us and we were left standing high and dry. Rick Foch, then,
agreed that he would be the chief scientist, and he was then
very quickly visited by the Assistant Secretary of the Navy, who
called into question his pension, and I think some veiled
threats were made as well. So he could no longer be identified
with it. But Rick Foch had mentored a man named Dr. Jay
Gundlach. Rick Foch had actually sat on Jay Gundlach’s PhD
committee at Virginia Tech, and had mentored him, and Jay
Gundlach had proceeded to work for a lot of three-letter
agencies, as have Rick Foch and Jeff Cameron. He also worked for
Boeing in the Phantom Works and, at one point wanted to leave
Boeing. Boeing then offered him a huge amount of money (in the
upper hundreds of thousands to millions in stock) in order for
him to stay, but Jay Gundlach had told Rick Foch when he heard
about the Orion Project, that this is what he’d really like to
do with his career, and work on this. So, he wanted to work with
us and had agreed to do so.

We thought, well, we’ve lost Jeff Cameron. Rick Foch isn’t
allowed to move forward with us because he’s going to have his
pension threatened for the next couple of years, so Jay Gundlach
could. Well, we had a meeting set up for this past Sunday, which
is Sunday the 25th of April, and that Saturday night on the
24th, Rick Foch, having just spoken on Friday, the 23rd with Jay
Gundlach, who was very excited about what we were doing, got a
phone call from Jay Gundlach saying that he could not work with
us, that he was concerned about the drastic things that have
been done to suppress these technologies, and about the safety
and security of him and his family. Rick Foch told me very
directly Saturday night (this past Saturday the 24th) at around
ten o’clock PM, that in fact, he was concerned that someone had
approached Jay Gundlach and threatened him, or made it clear
that you don’t go into these areas of technologies without
paying a consequence. SO we’ve now lost Jay Gundlach as well. SO
these are three people - senior, top secret scientists who've
worked for all the three-letter agencies and know about these
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types of technologies: Jeff Cameron, Rick Foch, and Jay
Gundlach, who have been clawed back by “The Beast.”

When people wonder why we’re still using oil and gas and coal,
and have centralized utilities, and are destroying the
biosphere, and have 80% of the world living in some form of
poverty with a billion or two billion people without potable
water, with the rain forests being destroyed, with our future
completely being mortgaged to the transnational petrodollar
nazis, this is why. Because, we have gone the distance on this
now for nearly a decade, and what we have found is that every
time we’ve gotten close to people who can bring out new energy
technologies, something happens that stops it. And yet we
haven’t stopped. Now, add to this mix, everything I've told you
would be enough to get most people killed. You have to
understand, however, I'm the founder of the Disclosure Project
(DisclosureProject.org) and CSETI.org, and beginning in the
early ‘90s, when we first started this world—encompassing
journey, I was approached by people in the intelligence
community to try to stop me. In a sense, there’s nothing new
under the sun.

In March, 1992, I had convened just a weekend retreat with some
people down in Florida near Gulf Breeze, and we established
contact and vectored in four extraterrestrial vehicles, which
ended up being filmed by about six people and was on the front
page of the Pensacola Paper the next day, and this got the
attention of the former head of Army Intelligence, Albert
Stubblebine III, NSA operative and remote viewer Ed Dames, and
Colonel John Alexander, who's known as Dr. Death, because he has
his PhD in Death. They invited me to a conference in Atlanta in
April, 1992. I thought I was just going to attend it; I wasn’'t
speaking at it. They sat me at the table between General
Stubblebine and Ed Dames, and that evening, we went up
afterwards to my hotel room, and they basically grilled me about
what we were doing with contact because they realized we had
uncovered the Rosetta Stone of contact with the ETs, and that is
non-locality in consciousness and coherent thought sequencing,
everything we teach in the CSETI protocols, and that we were
taking this outside of the control of the intelligence
community. This is recounted in my book, Hidden Truth -
Forbidden Knowledge, however, the names are not given and these
are the names of the people who were there at this hotel room
meeting.

In May, 1992, I convened with Dr. Brian O’Leary, who is an
Bpollo astronaut trained to be one of the first men to go to
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Mars if we had done so, as well as Maury Albertson, who was one
of the three co-founders of the Peace Corps. We had a conference
at the St. Malo Retreat Center near Estes Park, Colorado, where
I convened all the top people in the UFO research community.
Little did I know then, that most of them were people in the
intelligence community who were placed there to stab each other
in the back, and to create foment and discord, and to provide
disinformation to the public. But during that retreat, General
Stubblebine, along with his sidekick, a psychiatrist named Rima
Laibow approached me and offered me a board seat on a covert
group they were involved with where I was told I would have
access to billions of dollars, at least two billion dollars, if
I would merge what CSETI was doing with their group. I told them
no, that I wanted to remain independent, that we wanted it to be
a peaceful interplanetary contact group, etc. and so on. They
then approached my wife, Emily, and General Stubblebine engaged
in all kinds of flattery and chicanery to try to get her to
convince me to join their group, up to and including that he
knew we were Baha’is and that our Holy Number is Nine, and so he
said that there were nine shields, or crests, and there was one
that was available on this board, and that ninth one was for me.
So they’d done all their deep background psychological research,
and Emily thought, “Oh, how nice.” I told her that this was a
devil who was trying to co-opt what we were doing. So finally, I
made it very clear to them I was not going to merge CSETI with
their operation, which is what MUFON has done. Mutual UFO
Network has always been an offshoot of the intelligence
community. I was told that by Walt Andrus at a board meeting
back in 1991. So the public has no idea how extensive the
intelligence community’s reach is into the UFO “civilian”
groups.

Within about thirty days or so of me refusing to do this, Sun
Microsystems, which is a Majestic operation, dumped a bunch of
disinformation on the internet, including things that were
traced back to Linda Moulton Howe, who had become paramour/lover
with billionaire Rcbert Bigelow of Las Vegas who now has Bigelow
Aerospace with this Colonel John Alexander, who has been our
nemesis for eighteen years. They were alleging that I wasn’t a
doctor, and I didn’t have an actual medical degree, etc. and so
on, and they made all kinds of crazy attacks. So, from 1992
until now, April, 2010 (eighteen years) there’s been a nonstop
psychological warfare and disinformation campaign. It began
after I refused to cooperate with the military intelligence
community that Stubblebine was heading up, and Colonel Alexander
was heading up, and has continued to the present hour, as of
within the last few moments.
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So, by and large, this eighteen-year journey- which has been
wonderful at times, but a nightmare at times- has without a
doubt proven that very few people are going to withstand the
pressures. As Gordon Creighton said in his interview with me
during the Disclosure Project ({(the guy who published Flying
Saucer Review and used to deliver it to Prince Philip and Prince
Charles and the Royal Family), he told me as I sat in his home
(if you look at the Disclosure Project interview, he says),
“People who have become too much trouble disappear, or they’re
killed.” And so, I think I‘ve become too much trouble.

As everyone knows, I got a metastatic cancer back in ‘96 and
797, Shari Adamiak got metastatic cancer, and Congressman Schiff
in New Mexico who was pressing to get the truth out on Roswell.
All of us at the same time got metastatic cancer. In a meeting I
had in December, 2008 with Dr. Ron Pandolfi of the CIA, at the
Pizza Hut near Langley, where they all like to meet, Gordon
Novel and I and Paul Murad of the Defense Intelligence Agency,
and Ron Pandolfi were talking, and I turned to Dr. Pandolfi, who
is in charge of WSFM (Weird Science and Frikkin Magic) at the
CIA and answers to the Director of National Intelligence,
Admiral Dennis Blair and others. I turned to him and said, “You
know, these cancers can be remotely transmitted to people
through so-called radionics and psychotronics.” He said, “Yeah,
sure, we have that.” He absolutely admitted it to me in a
roomful of people, a table of people that included a Defense
Intelligence Agency operative, Paul Murad, and Gordon Novel.

Now, I have through all this research, found a lot of tragic
things, for example, that this Colonel John Alexander was
involved in the assassination of Jack Kennedy in his youth, when
he was a young officer, as was Gordon Novel. There’s no question
that James Jesus Angleton at the CIA back in that period was
involved in plotting that, and it was executed through shadowy
figures in the mafia and in the intelligence community interface
with the mafia. In addition, we know that Marilyn Monroe was
killed because we have a top secret document that was given to
me from someone who took it out of the “Vault” (NSA Vault). It
has the Project Moondust and Project 46 on it, discussing the
fact that Marilyn Monroe was going to have a press conference to
tell the world what Jack Kennedy had told her about the objects
from outer space that were recovered in New Mexico in the
1940’s, a clear reference to Roswell. This is a top secret
document that we have and that we’ve put out and published, so
over the years we’ve put out an enormous amount of intelligence
on this. So they've tried to ridicule me, marginalize me,
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threaten me, kill us with cancer, and now it’s reached the point
where they’re stooping to the usual dirty tricks that J. Edgar
Hoover engaged in when they killed Martin Luther King. Now, I
don’t at all claim to be a Martin Luther King, but I will tell
you that in the year leading up to Martin Luther King’s death,
all the things that have happened to us in the last year
happened to Martin Luther King: the attempts to concoct wild
sexual stories, the attempts to blackmail (they sent some tapes
of apparently Martin Luther King having affairs to his wife),
the death threats. There were letters, and even the wording in
some of these materials that were sent to Martin Luther King is
almost identical to the wording from Todd Hathaway who was
pretending to be WhiteHats@anonymousspeach.com, and others. It’s
very ominous, and that’s why I'm making this tape. It was only
within a year or two after that that Martin Luther King was
shot, allegedly by James Earl Ray, but even the King family
knows it was the FBI and intelligence community..

In fact, Ira Rosen at Sixty Minutes, the chief investigator for
Mike Wallace for years, who’s won Emmys, sat at my dining room
table and told me absolutely that it was a conspiracy that did
involve the FBI, that killed Martin Luther King, and military
intelligence were there in the area when it happened, and they
can prove that. But they never ran with that story.

So, there are all these things that have happened to me as a
crescendo of dirty tricks, right out of the same tricks that J.
Edgar Hoover and military intelligence played before Martin
Luther King’s death, and the Kennedys’ deaths, and we know that
we’re dealing with a very, very dangerous situation. I’ve got
stalkers. I've got all kinds of things that they can concoct.
Obviously, they can invent all kinds of evidence to put someone
in prison. They can invent all kinds of evidence to entrap
someone, whether it be drugs or anything. So, I think at this
point we have to put all this information together and if I’m
dead, or if I’ve been arrested, or if I'm missing, people need
to know the truth about what’s happening.

Part of the truth, and this has been confirmed by a man I will
not name because I have respect for him and his family, and this
was conveyed to us at a meeting in December, 2009: Dr. Bravo was
there, as was Dr. Loder and others, that it is known that Dick
Cheney, who’s a member of this cabal, was very involved in the
planning and execution of 9/11, and the man who said this said
that he, his wife and his children and grandchildren would be
killed if he came forward with this information, and that he’s
seen the proof that this is the case. So, people like Van Jones,
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who was the Green Czar nominee by Obama, who had looked into the
9/11 Truth issues and then got blacklisted for having done so,
was blacklisted because he was really onto something. The truth
of the matter is that there is a transnational group, it is not
just U.S., that has a plan to drag this world into a catastrophe
and Jeff Cameron recently, before all this blew up, told Dr.
Bravo that we’re going to lose five billion people. This has
been planned since the ‘50s and ‘60s and we know that they’re
planning to use an alien hoax threat. As recently as yesterday,
it hit the news that Stephen Hawking was putting out information
that we should never make contact because the aliens would be a
threat and would invade us. There are some people from Lockheed-
Martin who wrote a book a couple of years ago with a similar
thesis about that if we ever made contact. A colonel who worked
during the time of Jimmy Carter and President Ronald Reagan told
me that at the briefings for Reagan’s people, when they were
trying to convince them to spend huge amounts of money on SDI
(Strategic Defense Initiative or Star Wars), that the trump card
they pulled was that there is a threat from outer space, the
“alien threat” card. We have Disclosure Project witnesses - not
only Dr. Carol Rosin who worked with Werner von Braun, but
others - who have told us that this has been the long-term plan.

So we, in this briefing for President Obama, unveiled that. We
exposed the hoax of abductions and mutilations, which are all
manmade. We had exposed the intent that they would use what are
called “alien reproduction vehicles” (ARVs) and little creatures
called “programmed life forms” such as the one that Stan Romanek
filmed at his house in Colorado that I’ve seen the documentation
for. These are manmade robotic creatures that do engage in
torture and mutilations so that people would be afraid of the
“aliens.” We have documentation to this effect; there’s no
question that that’s what’s happening. This was all in the
assessment that went to the President and to Leon Panetta, and
to Silvestre Reyes, the House Intelligence Committee Chairman,
etc.

Now, it’s in this backdrop that our heightened security problems
have happened, as well as threats of legal actions, up to and
including recently on April 19th, with Jeff Cameron claiming to
sic on us the Criminal Investigative Division of the Army, which
is a euphemism for the intelligence community. The Criminal
Investigative Division of the Army only has jurisdiction for
army personnel. I'm not government. Never taken a dime from the
government, and don’t want to.
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So, the bottom line is that we’re dealing with a group of people
who are the folks who have inherited the Third Reich and created
a Fourth Reich, and it is a transnational Fascist group, and
Dick Cheney is involved. Admiral Bobby Ray Inman, who was head
of the National Security Agency and then went on to the board of
Science Applications International Corporation is heavily
involved. Admiral Harry Train, who was commander-in-chief,
Atlantic Command during the Disclosure Project event that was
described by Merle Shane McDowell, who moved on to be on the
board also of Science Applications International Corporation
(SAIC). We know that Paul Murad, who worked with Mitre
Corporation, and with the Defense Intelligence Agency, is
involved and when he was trying to move forward to try to escape
and retire from the DIA to work on these energy projects, that
basically they then concocted an espionage case against him as
of last year, in 2009. These are the kind of dirty tricks and
traps they can spring on anyone that gets in their way.

Speaking of SAIC, I should mention that Jeff Cameron has told us
directly, that in his work with the Marines and the special
forces in Afghanistan and Iraqg, that they have found that
Science Applications International Corporation (SAIC) has been
training the insurgents to modify microwave ovens so that they
could become a type of scalar WSFM attack system to remotely
detonate IEDs and to do other things, and to actually create an
energy beam that would kill our soldiers, and that this is being
assisted by SAIC, which is receiving huge amounts of money from
the black budget of the United States. So, this is a very
tangled web that has been woven, and neither the President nor
the Congress controls this group.

Unfortunately, most of the people in the National Security
traditional structure have no idea what they’re dealing with. We
do; we’ve known this. I’ve known this since the early ‘90s
because R. James Woolsey was the CIA director I briefed in 1993,
and he subsequently couldn’t make any headway with President
Clinton, and I learned that actually Ron Pandolfi and Dr. Kit
Green, who are members of Majestic, did go in and talk to
Clinton about this issue after I had my briefing with the CIA
director, Woolsey. But when Woolsey left office, he of course
was offered a lot of money as a consultant; he stayed on the CIA
Policy Board. We learned that recently when he, according to
Jeff Cameron, came down to provide all this disinformation and
to attack me and my group and what we’re doing, that he has
become a chief counsel to Booz, Allen, Hamilton; Booz, Allen,
Hamilton being one of the Beltway Bandit contractors that has
even offered Rick Foch a very lucrative job, tripling his
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current salary, up to nearly half a million a year; and that in
fact, he [Woolsey] is also on committees with George Shultz,
former Secretary of State, who has also been on the board of the
Bechtel Corporation, which is a big defense contractor, and that
George Shultz is a member of this Majestic committee. And, so it
goes. There are many of these people; we know who they are, we
know what their agenda is. Their plan is to bring the world into
an apocalyptic event. They want to create interplanetary war,
and as Douglas MacArthur said in his last speech in the well of
the Congress, that World War Three would be interplanetary. This
is what they’re planning, and there are few of us that stand in
their way. I'm one of them, and unfortunately, I’ve become a bit
too much trouble for them.

I think this is particularly true after you hear the next part
of what I want to share, and that is that in the fall of 2009,
some other people came into our network over the previous year
who had very good connections with senior administration people.
You have to understand that all of these things are happening
together: the Orion Project work, the things we were doing with
Jeff Cameron, Todd Hathaway getting us involved with Sumaruck
event, the Obama briefing materials, all of this! This was all
in less than a year and a half. Obama took office literally
fifteen months ago.

There is a man named Brian Murarescu and he is a man who is a
Georgetown trained attorney, and he is a wonderful young man,
about twenty-nine, I believe, and he’s in a program at
Georgetown with John Podesta. He had brought this issue up to
John Podesta, who of course was the head of the transition team
for President Obama that put together the Obama White House
between November 5 and January 20, after the election in
November ’08. Murarescu mentioned some of these issues to John
Podesta, and of course, John Podesta knew who we were. He had
publicly come out in favor of ending all this UFO secrecy and of
Disclosure and wanting more transparency. In fact, the Obama
Administration statements about transparency and ending
excessive secrecy were authored by John Podesta. So Brian
Murarescu offered to get the entire briefing, with an update on
what we were doing with Cameron, to John Podesta, and I said,
“that’s great!” So we put together a special packet, and we did
confirm - I don’t have the dates here with me - that in the last
couple of months, Podesta did receive this packet in February or
March, 2010. It included all the updated material about the
energy work we were doing, including the work with Jeff Cameron.
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Now, it turns out that we have another person named Jonah
Wittkamper. Jonah Wittkamper works with a group on international
reconciliation, and he is connected to a lot of the very
wealthiest families in the world: the Warren Buffett family, the
Aga Khan’s family, the Bush family, and he’s very, very
supportive of what we’re doing. One of the people that he knows
is Van Jones, and Van Jones, as I mentioned previously, was
going to be the Green Jobs Czar for Obama before it came out
that he had gone to some 9/11 Truth conferences and he got
blacklisted and run out of town, but he’s very, very close to
the Obama White House, and to the First Lady and to the
President.

We learned from Brian Murarescu that after we got this briefing
material to John Podesta, that in fact, the material had been
taken into the White House and that it was being discussed, and
that John Podesta was bringing this issue up in very, very high
circles. This was all around the time this whole thing blew up
with Jeff Cameron, with Woolsey going down (Woolsey, of course,
now representing Booz, Allen, Hamilton and Majestic and the
George Shultz alliance). Now, it’s interesting since, of course,
Woolsey presents himself as a Prius driving, solar panel using
“green” guy who wants alternative energy, but in reality, he’s
carrying water for the people suppressing all these
technologies, threatening us, and who have now robbed us of our
funds, and also stopped the development of this energy prototype
that Jeff Cameron certainly has the ability to make, and Woolsey
was deeply involved with that, according to Jeff Cameron.

The other interesting thing about this is that the people that
Wittkamper knows - Wittkamper doesn’t know Brian Murarescu, at
least as of this moment, and doesn’t know how Podesta got this
document, and so it’s an independent verification that we’ve
received in the last few weeks, that in fact all of these
briefing materials have been received, and there’s actionable
intelligence in it. There’s not only the names of the
corporations, the project code numbers, code names, everything
in this briefing (material I did not have when I put together
the Best Available Evidence that Laurance Rockefeller used to
brief Bill and Hillary Clinton back in the mid-nineties). So,
what we have now is a totally different situation, so this group
is doing everything they can.

I recently gathered some intelligence where there’s a project
called Omit or Omitting Greer in red letters that was seen, that
is an attempt to omit me from the process. Now, whether this
means ERASE me— erasure means just flat-out kill you- or omit me
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through some kind of an entrapment legally, or through some kind
of trumped-up case where they try to throw me in prison. With
the Patriot Act, they can make up anything. They could put
cocaine in my car, they could do anything.

The problem is, of course, if they do this, this tape is going
to hit the internet, and all these documents are going to be
released, and there’s going to be no prisoners taken here. I am
calling for the public to rise up and demand a criminal
investigation of all of these people, and of Dick Cheney, and of
Jeff Cameron, and of Colonel John Alexander, and of Ron
Pandolfi, and of George Shultz, and the early President Bush
(“Papa” Bush), the first President Bush who’s a member of the
Majestic Committee, and Admiral Bobby Ray Inman, and Todd
Hathaway, and the Mormon Corporate Empire, etc. and so on.

Now the problem is that whether anyone would ever do anything
about this, because it’s involving hundreds of trillions of
dollars, (not billions - trillions!) and the most powerful
interests in the world. I'm paraphrasing, ironically, from the
letter I got from John Peterson in the fall of 1993, before I
briefed the CIA director, where he said the most powerful
interests in the world will do everything in their power to stop
what you’re doing, or to use it to their advantage, and (I'm
paraphrasing, but this letter is in this packet - John
Peterson’s letter to me is in this packet, as are the letters I
received from Prince Hans Adam von Liechtenstein, who I met
with, as are Barry Goldwater’s letters, as are the letters from
Prince Charles - in other words, there’s a lot of information if
you go through this file, because we’re going to put it all in
there.)

In the old days it was easier just to flat-out shoot people-but
the Kennedy assassination drew too much attention to that, if
you’re high profile. In more recent times, it’s been easier (and
I know a National Security Agency guy who ran Project Amethyst
who did a lot of so-called psychic assassinations that had this
happen to him) - it’s easier to just concoct a legal case
against someone and throw them in jail. Of course, they did a
similar thing to Bill Clinton with the impeachment, because Bill
Clinton was digging into this stuff, and the day that a big New
York paper, the New York Post, was going to run with the story
about me briefing the CIA director on this subject, the Monica
Lewinsky story broke. Monica Lewinsky, as you know, had been
befriended by Linda Tripp, who it’s well-known was Army
Intelligence and NSA. She just “happened” to befriend Monica
Lewinsky? Come on, People! Don’t be so naive. She was embedded
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to do that, and so that was the take-down of Clinton, and a
warning shot across his bow. He ended up being impeached, but
not actually thrown out of office. The point I’'m making is,
there’s always something they’ll use and the dirty tricks that
the likes of J. Edgar Hoover, who it’s well-known in Freedom of
Information Act things that have been released, despised Martin-
Luther King. Ironically, he despised him, and despised the fact
that, apparently Martin Luther King may have had a mistress or
an affair here and there, but in the meanwhile, J. Edgar Hoover
is dressing up in women’s clothing and has boys over at his
house, and is this complete whack-job! So, what you find with
these really secretive societies is that they’re very sick and
they’re very twisted, and they will take anything they can to
try to entrap people, and to try to concoct cases. If they can’t
kill them easily, they create other things. That’s the traps
that have been sprung with Todd Hathaway, Pete Sumaruck, and now
the intelligence community with this Jeff Cameron, who I'm sure
when he started out on this adventure with us, was not part of
it, but now he’s become a co-conspirator, and here’s why:

Jeff Cameron has refused to say no to that group, and to fulfill
his contract with us. He is therefore, a co-conspirator because
in the conspiracy law (any lawyer will tell you this), the left
hand doesn’t have to know what the right hand is doing. The fact
that he was moved into place to do this fraud on us does not
mean that he can continue with this behavior and then be clean.
He and Susan Cameron (Jeff Cameron and Susan Cameron) are part
of the conspiracy to defraud now, because they have refused to
return our funds or to deliver an energy device that they
contracted with us to provide. It doesn’t matter that they got
into it, and then had the rug pulled out from under them by
having people high enough in the chain of command, such as
former CIA directors like Jim Woolsey..But, unfortunately, this
is the current state of the art. Now what we’re planning to do
at this point is continue to go forward if we can with the
proposal to get a scientific team funded to build these
technologies. We still hope somebody out there who knows how fo
build these systems will surface, or has one built and will
bring it to us. We're going to continue to make contact with the
ETs, and this is also something I want to mention:

In the last couple of years, there has been a rapid increase in
contact with the CSETI team and the ETs, and this is also part
of the mix of what the concern is in the intelligence community.
In fact, this was specifically cited by Jeff Cameron in these
secret briefings that he was pulled into: the work we were doing
with the CE-5 initiative. As all of you know, there is a picture
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of an ET that was taken at Joshua Tree National Park in
November, 2009 that’s up on our website at CSETI.org and
DisclosureProject.org. It is not a hoax, it is not a Photoshop.
It is an actual trans-dimensional electronic projection of an ET
being that is visiting us in a diplomatic, peaceful contact
event. It’s probably the most important picture ever taken.
Ever. Of anything. Of course it’s been ridiculed and defamed,
but the intelligence community knows it’s real. They also know
that recently on the Outer Banks a couple weeks ago, we had
trans-dimensional craft fully materialized right over the beach
and we filmed them. The previous year, we had a craft fly into
the ocean and then these lights came up on the beach for an
hour, signaling with us. They also know that the French
government, the Ministry of Defense of France, wants us to make
contact on their behalf - an open, peaceful contact with the
ETs. In fact, we have a journey planned in July of this year,
2010, to go to [France] to Fond du Bois, a 2000-~acre estate in
Brittany, where an old French family that helped found the
French Republic, just as my family fought in the American
Revolution, will be hosting us along with Admiral Moran. Moran
is a PhD physicist and an MD, but also a senior consultant to
President Sarkozy and actually helps pick his Cabinet and
arrange his security. Admiral Moran will be with us, and even
though it’s being advertised as a public training, it is
actually a beta test of what we’re going to be doing for France.
In this packet there will be a copy of this document from the
French Ministry of Defense from about three years ago.

So, this is happening also, where contact is going up
exponentially. The veil is falling. Disclosure is happening, and
now, of course with people like Cameron, and Rick Foch, and Jay
Gundlach, we have this opportunity to bring out the energy
systems to the world, because, after all, while not the only
reason, one of the central reasons they [Majestic] don’t want
this out (the truth about the ETs and about UFOs) is that
everyone is going to know that these civilizations that are
getting here are using very, very advanced trans-dimensional
physics that have been studied for sixty or seventy years at
least, in the classified world. And if that comes out, it’s the
end of oil, it’s the end of coal, it’s the end of central
utilities, it’s the end of petrodollars. It’s the end of the
current macro-economic system which is basically tantamount to
global economic slavery.

That's why I said in my letter to Obama that, in fact, it is
time for a new emancipation proclamation (I said declaration; I
didn’t want to call it the same thing), where we’re basically
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declaring that we’re going to be emancipated from these slave
holders. But these are people who don’t take kindly to this, and
this is why the threats have increased. We hope and pray that
nothing terrible will happen to me, or to my team and people. We
do have security in place when I do public events, but obviously
in the face of these sorts of interests and powers, we'’re very,
very vulnerable, and my sense is that whenever they want to pull
the trigger they can pull it.

This audiotape, and all the documents that go with it are to be
a countermeasure, and the intelligence community and the

Majestic Group need to know that if I so much as step off a curb
in Washington and get hit by a bus accidentally, we’re going to
assume it was a hit, and all this information hits the internet.

I would ask that everyone who’s ever followed this work do
everything in their power to see that justice is done, and that
these fascists~ world-destroying, truly evil people- are not
allowed to continue to destroy the earth and dominate humanity,
because we deserve better. The ETs are waiting for us to get to
a point where we can free ourselves of this. They’re not going
to just do it for us. It’s something we have to learn as a
people. This is the same lesson we should have learned in World
War One and World War Two and didn’t. I lived in Israel for
three years, and lived in an apartment building with many people
who had survived the Holocaust, and basically, it’s the banality
of evil that I want to talk about.. There are people who know
better but won’t do anything about it. You know, the chemists
who worked at Bayer, and the people who made the Zylon gas that
gassed the Jews in the chambers, the people who were just
soldiers who went out and snatched people up and threw them in
Mercedes and took them off to the concentration camps, the
people who were “just doing their jobs.” This is what we’re
seeing with these people who have offered to help us and then
turned and run, but also with the public that is so apathetic.
You just cannot stand by and watch people like Dick Cheney and
Bobby Ray Inman (Admiral Inman) and Colonel John Alexander, and
R. James Woolsey, and Jeff Cameron, and all these people do
these things and let them get away with it, because what they’re
doing is destroying this planet and ruining our opportunities to
have the sort of world that we have the potential to create. I
think that while it’s true that these people are maniacal,
Machiavellian and deeply evil, the people who refuse to 1lift a
finger in the face of this evil are just as culpable. Just as
culpable.
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That’s why I left my medical career, and Dr. Bravo left her
medical career, and Dr. Loder took a sabbatical from his career
as a university professor to help us solve these problems. But,
I'm afraid there are too few of us and there need to be more. We
simply don’t have time to waste. I think that if you’re hearing
this tape, it’s because all this has happened, and I would say
that people need to say, “My god! Now it’s time for all of us to
rise up in unison and stand down these rabid and insane
creatures that are terrorizing the flock of humanity. Humanity
is going to have to learn to not be sheep. There’s no more time
to be “sheeple.” We’re going to have to stand up and be real
people. That is something that has to be a lesson. We didn’t
learn it in World War One and World War Two. It’s been a hundred
years of suppression of science and technology. It’s been a
hundred years of the war profiteers and the military-industrial
complex that Eisenhower warned us about. People have not done
what’s necessary, out of cowardice or apathy. In a sense, it’s
always true that there are people who are the aggressors, but
the people who just stand by and let them be the aggressors have
a responsibility as well. This is where the good people of the
earth, who are nice, just regular peace-loving people, have to
stand up and be strong. I think that this is what we try to
demonstrate, and we continue to, and if you’re listening to this
interview and I'm no longer with you, then that’s what I’d like
for people to continue to do.



